
Zápis ze schůze ÚOK se zástupci klubů 2009   

 

Konference se konala 31. ledna 2009 v budově tiskárny ČSCH v Brně. 

Zúčastnili se za ÚOK: Dr. Chrastil, MVDr. Ráček, Petržílka, Svozil, Ing. Veltruský, 

tajemník komise ÚOK Marušák a zástupci 22 chovatelských klubů. 

Jednání se z klubů chovatelů holubů nezúčastnily: durynských voláčů, chocholatých 

staváků, kingů, koburských skřivanů a římanů, lahore,ostravských bagdet a pražských 

krátkozobých rejdičů. 

 

 

Úvodem všechny přítomné přivítal zástupce ÚOK pro práci s kluby př. Svozil a přednesl 

návrh programu.  

 

Program:  

1. Zpráva o činnosti chovatelských klubů – přítel Svozil 

2. Zhodnocení celostátní výstavy – Dr. Chrastil 

3. Zpráva o školení posuzovatelů ve Francii – Petržílka 

4. Zpráva k novému Vzorníku plemen holubů – Dr. Chrastil 

5. Informace o posuzování podle evropského systému – MVDr. Ráček 

6. Diskuse 

7. Závěr 

 

Ad 1. Zpráva o činnosti chovatelských klubů – přítel Svozil 

V  úvodu seznámil přítomné se svým hodnocením a zabýval se činností, které jsou z jeho 

pohledu hlavním cílem do budoucna pro jednotlivé kluby, a zároveň se pokusil v krátkosti 

hodnotit jejich činnost. 

Klub benešovských holubů – funguje stabilně, nadále musí trvat snaha klubu o 

vyrovnanost jednotlivých barevných rázů. 

Klub brněnských voláčů – pracuje standardním způsobem, předností klubu je jeho 

prezentace ukázkovými voliérami na velkých výstavách. Byla založena Moravskoslezská 

pobočka klubu, která uspořádala již dvě speciálky se vzrůstajícím počtem vystavených 

holubů. Klub dobře spolupracuje s kluby chovatelů v Německu a Rakousku, několik 

našich chovatelů je členy v zahraničí a kluboví posuzovatelé pravidelně posuzují 

zahraniční speciálky. Klub má na programu uspořádání evropské výstavy brněnských 

voláčů v roce 2011. 

Klub bradavičnatých plemen – je klubem pořádajícím pravidelné speciální výstavy, 

vydává hodnotný zpravodaj. 

Klub českých bubláků – je aktivním klubem, holubi by se měli více prosadit na 

mezinárodní scéně, podmínkou je zápis do EE seznamu plemen holubů. 

Klub české čejky a lysky – klub by měl projevit iniciativu o zařazení obou plemen do EE 

seznamu plemen holubů. 

Klub českého staváka – je velmi aktivní klub, vydává klubový zpravodaj. Prezentuje se 

klubovou voliérou na téměř každé větší výstavě. Klub by měl přehodnotit svůj postoj k 

nafukováním holubů, vždyť celý svět voláče na výstavách nenafukuje. Výstavy konané v 

Kolíně-Štítarech mají už tradici a jsou grandiózní. 

Klub českých voláčů sivých – je aktivní, jeho členská základna je však úzká. Prezentuje 

se úspěšně na velkých výstavách. 

Klub ostravských bagdet – je klub s menším počtem chovatelů, chybí mu větší 

prezentace na mezinárodním poli. 

Klub prácheňských káníků – pracuje aktivně, není bohužel známo v jakém stavu je 



kontakt s Německem a jaký je vzájemný náhled na posuzování plemene. 

Klub pražských krátkozobých rejdičů – měl by nadále rozšiřovat členskou základnu. 

Klub rakovnických kotrláků – je velmi aktivní, vydává zpravodaj, pořádá hodnotné 

speciální výstavy. 

Klub rejdičů a racků – zápis do EE seznamu plemen holubů nadále trvá u pražského 

středozobého rejdiče. 

Klub slezských plemen – aktivní klub, pořádající speciální výstavy. Zřetel bere na vzácné 

rázy slezských voláčů, jako jsou straky a bělopruzí. Záslužná byla účast na celostátní 

výstavě v Praze-Letňanech. 

Klub velkých voláčů – klub se standardní činností, pořádá pravidelné speciálky v Litovli, 

úzce spolupracuje se slovenským a německým klubem. Zúčastňuje se i výstav v 

Německu, po kritice za neúčast na Evropské výstavě v Lipsku nastalo výrazné zlepšení v 

účasti na větších výstavách. Škoda jen, že ÚOK nerespektovala požadavek klubu, na 

posuzování požadovaných klubových posuzovatelů -  specialistů. 

Klub moravských bagdet – menší klub, pořádá pravidelné speciálky, krásné plemeno, 

zaslouží si větší prezentaci v Evropě. 

Klub moravských moráků – menší klub, potřeboval by rozšířit členskou základnu, více se 

prezentovat na větších výstavách. 

Klub moravských pštrosů – velmi aktivní klub, má několik poboček, prezentuje se i 

ukázkovými voliérami na velkých výstavách, ve výboru pracují nové síly, ku prospěchu 

kvalitního klubu. Problém s Němci ohledně váhy pštrosů je v jednání. 

Klub moravských voláčů a bělohlávků – menší klub, ale aktivní, obě plemena by si 

zasloužila větší prezentaci ve světě. 

Klub durynských voláčů – je agilní klub s novým vedením. 

Klub gigantů – také velmi agilní klub. 

Klub rysů – pořádá velké speciální výstavy, zároveň dobře reaguje na nové šlechtitelské 

cíle plemene. 

Klub slepičáků – patří také mezi velmi aktivní kluby. 

Klub strukturových holubů – je klubem početným, omlazeným, má dobré mezinárodní 

kontakty, díky kterým se kvalita hodně zvedla, vystavovaná zvířata bodují i na 

mezinárodní úrovni. 

Klub hýlů a norimberských skřivanů – je více aktivní doma při pořádání speciálek, ke 

zkvalitnění chovů a tím většímu úspěchu na mezinárodním poli by přispěly fundované 

dovozy zvířat. 

Klub chocholatých staváků – je klubem mladým a velmi aktivním. 

Klub kingů – pořádá tradiční pěkné výstavy. Je třeba řešit problém na rozdílech v typu 

americkém a německém. 

Klub koburských skřivanů a římanů – pořádá pěkné speciálky, je klubem velmi aktivním. 

Úkolem u skřivanů kapratých je i nadále pracovat na tvaru holubů, tak jako u římanů je 

stále problémem váha. 

Klub NVH – je velmi aktivní s dlouholetou kvalitní činností. K maximu chybí však 

výraznější výsledky na zahraničních výstavách. 

Tímto stručným hodnocením nastínil zlepšení práce v některých klubech. 

 

Pro zlepšení práce s kluby navrhl několik poznámek i pro novou ÚOK: 

a). ÚOK by měla více podporovat, možná i finančně národní plemena holubů, tak jak se 

to děje v sousedním Slovensku. 

b). Každý z členů komise ÚOK by měl dostat přiděleny 2 až 3 kluby, zúčastňovat se jejich 

schůzí, speciálek, podávat ÚOK informace o jejich činnosti, pomáhal by zároveň řešit 

problémy. 



c). ÚOK by měla respektovat s přihlédnutí k možnostem, doporučení posuzovatelů – 

specialistů na větší výstavy.  

d). Jako své osobní přání navrhuje, aby kluby zaujaly důstojnější postavení na české 

holubářské scéně. 

Na závěr vyzval všechny kluby k aktivní účasti na Evropské výstavě v Nitře ve dnech 20. 

-22. listopadu 2009, zároveň vyzval ÚV ČSCH k podpoře českých vystavovatelů.         

 

Ad. 2 Zhodnocení celostátní výstavy – Dr. Chrastil 

V úvodu svého příspěvku doplnil předřečníka v otázce zajištění posuzování na velkých 

výstavách.  Stručně zhodnotil CV z hlediska účasti klubů. Zdůraznil důležitost prezentace 

klubů na CV, která zejména početně nebyla v řadě případů ideální. Velice kladně hodnotil 

ukázkové voliéry klubů. Jako námět pro kluby – pokusit se do budoucna tuto prezentaci 

přenést i na velké zahraniční výstavy. Prospělo by to i propagaci plemen v zahraničí. Pro 

srovnání dále uvedl počty vystavovaných holubů na výstavách, například u plemene 

brněnský voláč: 

CV Praha-Letňany 2008 34 ks CV Nitra 2008 52 ks Náš chovatel 2009 270 ks 

 

V další části nastolil otázku, zda výstavy na této úrovni dále pořádat a jak v našem 

výstavnictví dále pokračovat. Je třeba o tom do budoucna dále uvažovat i z hlediska 

ekonomického. Celostátní výstavy vždy lákaly mnoho návštěvníků, i nechovatelů, které 

právě na těchto výstavách zvířata oslovovaly a někteří se potom stávaly členy Svazu. 

Rezignace na výstavy tohoto typu se nám může v budoucnosti vrátit v pravém slova 

smyslu. Doporučil připravit kalendář velkých výstav i speciálních klubů na několik let 

dopředu tak, aby se jednotlivé termíny výstav neprolínaly. Na závěr doporučil znovu toto 

téma opravdu do budoucna diskutovat. Je to téma jak pro novou ÚOK, tak pro 

představitele klubů, jak dále ve Svazovém výstavnictví.   

 

Ad. 3 Zpráva o školení posuzovatelů ve Francii – Petržílka 

Školení se zúčastnili čtyři posuzovatelé MVDr. Ráček, Dr. Chrastil, Petržílka a Ing. 

Veltruský. Zprávu přednesl opět v krátkosti, protože je publikována v odborném tisku 

vydávaném ČSCH a všichni mají možnost se s ní seznámit na stránkách časopisu 

Chovatel. Toto generální zasedání a jednání se konají každoročně a v měsíci září 

probíhají i školení posuzovatelů z jednotlivých zemí. Jako přínos lze hodnotit účast na 

zasedání standartové komise EE, kde byla projednána některé naše požadavky a návrhy. 

Jako příklad změna kroužku u plemene moravský pštros na velikost číslo 9 i v Německu 

od roku 2009. Dále byl rozporován způsob zařazení vzorníku rakovnického kotrláka do 

vzorníku v Německu a jasně bylo dokladováno, že vzorník jak je připraven neodpovídá 

vzorníku v zemi původu. Napříště budou vzorníky plemen zařazovány až po příslušné 

konzultaci se zástupci jednotlivých zemích, které řídí vzorník v zemi původu.  

 

Ad. 4 Zpráva k novému Vzorníku plemen holubů – Dr. Chrastil 

Ve stručnosti seznámil přítomné s koncepcí zpracování nového Vzorníku plemen holubů.a 

nich. Připomněl, že kluby měly do poslední chvíle možnost úpravy textu, což mnohé 

využily. Předpokládá se, že po možných připomínkách k jednotlivým kresbám i textu 

dojde přibližně v řádu tří let k částečné novelizaci vzorníků, tak jak je to obvyklé i v 

ostatních zemích, přičemž připomněl i ekonomické hledisko. Vyzval přítomné k poslání 

konkrétních připomínek. Zdůraznil, že to bude stěžejní práce pro novou ÚOK, která 

vzejde z letošních voleb. Vzorník tak jak je koncipován je na rozdíl od předchozích 

vzorníků spíše pozitivní. Jak má dané plemeno vypadat je uvedeno v úvodu popisu 

plemene, všechno co není uvedeno je vlastně chybou a musí být k tomu při posuzování 



přihlíženo. 

Jako hlavní úkol pro kluby národních plemen, v co nejkratší době, zajistit autorizované 

překlady vzorníků, které ÚOK bude prosazovat na zasedání ESKT (standardové komise 

EE), jako oficiální vzorníky plemen a bude prosazovat jejich zařazení v zemích EE. Jako 

příklad uvedl překlad české čejky kropenky, kterou v Německu uznávají. Vzorník 

rakovnického kotrláka se již připravuje a bude v co nejkratší době předán. Znovu 

zdůraznil, že záměrem nového vzorníku bylo vytvořit vyhovující soubor předpisů k 

posuzování holubů a ne o nějakou speciální knihu o holubech, a to podle schválené 

koncepce – naše vzorníky kluby, ostatní převzaty z německého.   

 

Ad. 5 Informace o posuzování podle evropského systému – MVDr. Ráček 

Na úvod své přednášky zdůraznil, že přednáška se bude týkat systému posuzování 

holubů, který se používá v Evropě. Jde hlavně o informativní charakter této přednášky, 

které se používá na Evropských výstavách. Vyšel z informací na loňském školení 

posuzovatelů holubů ve Francii. Na předložených promítaných obrázcích osvětlil 

přítomným rozdíly v našem a předvedeném způsobu posouzení. Zdůraznil, že evropský 

systém posuzování klade větší nároky na posuzovatele, na jeho znalosti posuzovaného 

plemene. Evropský způsob posuzování vyzdvihuje přednosti daného plemene. Upozornil, 

že obdobně je koncipován i náš nový vzorník. Evropskou komisy čeká práce na 

sjednocení používání jednotlivých popisů vad a předností, aby byly v jednotlivých státech 

EE tyto popisy stejné. Na závěr své přednášky vyslovil myšlenku, že toto posuzování, 

hlavně pro speciální kluby má svůj význam a mohlo by být na speciálních výstavách 

zkušebně používáno. 

V závěru MVDr. Ráčka doplnil, Dr. Chrastil a vysvětlil důvody, proč byla tato přednáška 

na pořad schůze zařazena. Je to z důvodů takzvané evropské unifikace posuzování, 

musíme se na toto objektivně připravovat. Některé kluby toto posuzování využívají na 

svých speciálkách, a proto byla tato přednáška zařazena, pro informaci.  

Tento systém byl používán i poslední výstavě na Slovensku v Nitře a několik našich 

posuzovatelů tímto způsobem holuby posuzovalo (jako už v minulosti na obou u nás 

konaných Evropských výstavách). Je potřeba o těchto věcech vědět, upozornit na ně 

členy klubů, protože i na EV v Nitře bude tímto způsobem posuzováno. 

 

Ad. 6 Diskuse  

V diskusi vystoupili zástupci jednotlivých klubů chovatelů holubů:  

-  slezských plemen, přítel Kurka: - ve své příspěvku se zabýval hodnocením 

variet  slezského voláče na výstavách, hlavně u bělopruhé kresby, která je z 

chovatelského  hlediska o hodně náročnější. Nastínil otázku jak tyto variety hodnotit na 

výstavách.  

 V další časti se zabýval i možností udělování čestných cen, právě na tyto holuby, 

kteří  jsou na výstavách hodnoceni hůře než ostatní. Evropský způsob posuzování se mu 

zdá  pro posuzování, právě těchto variet příhodnější.  

- přítel Petržílka reagoval na způsob hodnocení holubů: - způsoby hodnocení mohou být 

rozdílné, ale podstatou věci je, že při obou použitých způsobech by měl být výsledek 

stejný. Posuzovatel musí znát ideál daného plemene a současný stav prošlechtění daného 

chovu, jinak nemůže dané zvíře posoudit dobře.  Na závěr těchto příspěvků proběhla 

hromadná diskuse k posuzování a oceňování. 

-  českých staváků, přítel Maček: - vznesl dotaz na možnost posuzování posuzovateli ze 

Slovenska na našich výstavách. Reagoval Dr. Chrastil – je to samozřejmě oficiální cestou 

možné, veškerou agendu kolem požadavku klubů vyřizuje tajemník komise. 

- Dr. Chrastil, reagoval na příspěvek přítele Kurky: - při posuzování jsou nejdůležitější 



tvary a až potom kresby. Pokud budou vedle sebe stát dva stejní holubi, vždy preferovat 

toho se složitější kresbou, která je chovatelsky cennější. 

- moravských pštrosů, přítel Baláš: - znovu porovnával oba způsoby posuzování, u 

Evropského způsobu posuzování je lépe vystihnuta chovatelská náročnost plemene, 

protože se nemusí za každou cenu strhávat body. Spíše se hledají přednosti daného 

holuba. Dále připomněl, že v Německu je vzorník brněnského voláče dále rozpracován na 

jednotlivé pozice, podle tohoto dodatku se holubi posuzují, vlastně i chovají. Do 

budoucna by bylo dobré, toto prezentovat i pro naše posuzovatele. Za klub moravského 

pštrosa podal informaci, že to samé připravují u nás pro moravského pštrosa. Navrhl i 

ostatním klubům rozpracovat takto vzorník svého plemene a potom proškolit naše 

posuzovatele i chovatele.  

 Reagoval Dr. Chrastil – považuje to za velice vhodné a doporučil se tímto zabývat,  ÚOK 

bude toto podporovat. 

- brněnských voláčů, Ing. Veltruský, reagoval na příspěvek přítele Kurky: - v Německu je 

k tomu přistupováno jinak, holubi složitější kresbou, jsou vysoko hodnoceni a jsou jim 

odpouštěny i některé malé chyby. Pokud je kvalitní kresba variety, jsou podle toho 

oceněni.  

- českých voláčů sivých, přítel Škrla: - požádal o svazovou podporu klubového 

propagačního stánku na EV v Nitře. 

- rejdičů a racků, přítel Cintl: - reagoval na předchozí příspěvek a požadoval, aby byla 

podpora stejná a možná pro všechny kluby, nejen nár. plemen. 

 Na oba příspěvky reagoval Dr. Chrastil – podpora bude určitě možná, v jaké míře 

bude  muset rozhodnout nová ÚOK, potažmo nový ÚV ČSCH až po provedených 

volbách.  Ze strany pořadatelů EV v Nitře, tomu určitě bude dán prostor. Je to úkol pro 

nově  zvolené orgány Svazu.  

 Doplnil přítel Petržílka – ÚV ČSCH v letošním roce nepořádá celostátní výstavu a 

je  zavázán minulou valnou hromadou Svazu podpořit maximálně účast 

českých  vystavovatelů na EV v Nitře.    

- slepičáků, přítel Kožíšek: - klub má připomínky k použitým kresbám v novém vzorníku, 

navrhuje zajištění kreseb z Německa, včetně autorizace a práv ke kresbám. 

 Reagoval Dr. Chrastil – obrázky se budou řešit další novelizací, příklad klubu  slepičáků 

ÚOK vítá a nebude tyto aktivity nijak omezovat. Vysvětlil složitost  jednání o použití 

obrázků z Německa, které ztroskotalo na ekonomické stránce  věci. Na požadavky o 

úhradu kreseb, prostě nešlo z ekonomických důvodů přistoupit. 

 Doplnil přítel Petržílka – použití obrázků z Německa do Vzorníku znamená 

vyřešit  autorská práva a uhradit nemalou částku jak majitelům obrázků, tak znovu 

kreslíři. 

 Reagoval MVDr. Ráček - Jednání skončilo na mrtvém bodě hlavně z 

ekonomických  důvodů a byly použity ty kresby, které jsou ve Vzorníku. Upozornil na to, 

že jsou to  ilustrační kresby a budou postupně obměňovány.   

- bradavičnatých plemen, přítel Kropáček: - referoval o činnosti klubu o pořádání 

výstav  v Holicích. Vznesl dotaz, jak pokračují jednání se Státní veterinární správou 

o  oddělení holubů od drůbeže z důvodů ptačí chřipky. 

 Reagoval přítel Petržílka: - jednání nadále probíhají, jsou složitá a zatím nedospěla  k 

uspokojivému konci. Je to trvalý úkol i pro nové orgány Svazu. 

- slezská plemena, přítel Wieder: - úkol pro novou ÚOK i kluby, zmapovat 

plemena  holubů složitá na chov, málo početně chované plemena, složité barevné i 

kresebné  rázy a podpořit jejich vystavování na velkých výstavách, například úlevou z 

klecného  na výstavách. 

- slepičáků, Ing. Honsa: - požádal o zpracování harmonogramu výstav na delší období. 



 Reagoval tajemník komise a vyzval přítomné zástupce klubů k aktivnímu přístupu  v této 

věci  a  zpracování plánu výstav všech klubů na delší období, v řádu tří let. 

- Za ÚOK přítel Petržílka: - zmínil posuzování holubů na kopírované oceňovací lístky a  ne 

oficiální tiskopisy.  

 Doplnil ho MVDr. Ráček – tiskopisy nejsou tak drahé a jejich používání by mělo 

být  automatické i z důvodu možného řešení  pojistných událostí u holubů. Je to 

vlastně  jediný doklad holuba, o jeho hodnotě. 

 

  

 

Ad. 7 Závěr 

Jednání ukončil MVDr. Ráček,poděkoval všem přítomným za dobrou pracovní atmosféru.  

      ÚOK se bude všemi připomínkami na svých zasedáních zabývat a připomínky 

bude    zodpovědně řešit.Poděkoval všem za účast a jednání ukončil. 

 

 

Zapsal: T Marušák tajemník komise ÚOK chovatelů holubů 


